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برای توسعه تجدیدپذیرها

طبق آمار میزان استفاده از سوخت های فسیلی در 
جهان در یک دهه گذشته به ۷۹ درصد کاهش یافته و 
سهم انرژی های تجدیدپذیر به ۱۲. ۹ درصد رسیده است، 
اما در ایران همچنان نیروگاه های فسیلی نقش اصلی را در 
تأمین برق ایفا می کنند و در این راستا وزیر نیرو وعده داده 
که تا پایان دولت چهاردهم زمینه ها و زیرساخت های لازم 
برای تولید ۳۰ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر فراهم شود. 
اقلیمی، دو  انرژی و تغییرات  ایسنا نوشت، بحران 
چالش اساسی قرن حاضر محسوب می شوند که بسیاری 
از کشورها را به سمت توسعه منابع انرژی تجدیدپذیر 
سوق داده، ایران نیز با معضل ناترازی انرژی و افزایش 
لاینده های زیست محیطی مواجه است. در این راستا،  آ
وزارت نیرو اعلام کرده است که تا اوج بار تابستان ۱۴۰۴، 
ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر کشور به ۳۵۰۰ مگاوات 
خواهد رسید و هدف گذاری تولید ۳۰ هزار مگاوات تا پایان 
دولت چهاردهم را دنبال می کند. اما آیا این برنامه ها 
می توانند در کوتاه مدت و بلندمدت نیازهای کشور را 

تأمین کنند؟
وزیر نیرو در سخنانی به ناترازی ۲۰ هزار مگاواتی برق در 
کنون ادامه  کشور اشاره کرد که از سال ۱۳۹۸ آغاز شده و تا
دارد. این میزان نشان می دهد که ظرفیت تولید برق کشور 
نتوانسته متناسب با رشد مصرف افزایش یابد. درحالی  
که کشورهای توسعه یافته و درحال توسعه تمرکز ویژه ای 
بر توسعه انرژی های تجدیدپذیر داشته اند، سهم این 
منابع در سبد انرژی ایران همچنان محدود است.  وزارت 
نیرو اعلام کرده که ظرفیت تولید انرژی های تجدیدپذیر 
کشور تا تابستان ۱۴۰۴ به ۳۵۰۰ مگاوات خواهد رسید. 
درعین حال، هدف گذاری ۳۰ هزار مگاوات تا پایان دولت 
چهاردهم، گامی بسیار بلندپروازانه به نظر می رسد. این 
در حالی است که ایران به رغم داشتن پتانسیل بالای 
انرژی های خورشیدی و بادی، همچنان در این حوزه 

عقب مانده است. 
انرژی های  توسعه  مسیر  در  اصلی  موانع  جمله  از 
تجدیدپذیر می توان به عدم جذب سرمایه گذاری خارجی 
اشارخه کرد، یکی از چالش های اصلی توسعه نیروگاه های 
، نیاز به سرمایه گذاری کلان است. تحریم ها  تجدیدپذیر
به  سرمایه  ورود  کاهش  باعث  اقتصادی  مشکلات  و 
این بخش شده است، علاوه بر این فقدان مشوق های 
اقتصادی عامل دیگر عقب ماندگی تجدیدپذیرها است، 
بخش خصوصی در ایران انگیزه کافی برای سرمایه گذاری 
که تعرفه های خرید  در انرژی های تجدیدپذیر ندارد، چرا

تضمینی برق پایین و نامطمئن است. 
 علاوه بر این بسیاری از نیروگاه های تجدیدپذیر در 
نقاط دورافتاده کشور احداث می شوند، اما شبکه انتقال 
کز مصرف را ندارد.  برق توانایی انتقال این انرژی به مرا
از سوی دیگر یکی از محورهای اصلی سخنان وزیر نیرو، 
کاهش انتشار  تأثیر توسعه انرژی های تجدیدپذیر بر 
گازهای گلخانه ای و بهبود کیفیت هوا بود. بر اساس آمار 
 ppm ۲۸۰ کسیدکربن در جو زمین از ارائه شده، میزان دی ا
در دوره های گرم تاریخی به ppm ۳ .۴۱۹ در سال های اخیر 

افزایش یافته که هشداردهنده است. 
کنون با احداث نیروگاه های  طبق اعلام وزارت نیرو، تا
تجدیدپذیر از انتشار ۸۴۱۰ تن گاز گلخانه ای جلوگیری 
شده است. اما با توجه به حجم بالای آلاینده های ناشی 
از نیروگاه های فسیلی و مصرف سوخت های فسیلی در 
صنایع، این میزان بسیار اندک است و نیاز به یک تحول 

اساسی در سیاست گذاری های انرژی دارد. 
یکی از مگاپروژه های صنعت برق، افزایش راندمان 
نیروگاه ها با رعایت ملاحظات زیست محیطی است. آنطور 
که گفته شده راندمان نیروگاه های جدید به ۵۵ درصد 
رسیده است. این افزایش راندمان می تواند نقش مهمی 
در کاهش مصرف سوخت های فسیلی و افزایش بهره وری 
انرژی ایفا کند. درصورتی  که این پروژه ها به طور کامل اجرا 
شوند، می توان انتظار داشت که علاوه بر کاهش فشار بر 
شبکه برق، میزان آلاینده ها نیز کاهش یابد. البته افزایش 
راندمان نیروگاه ها به تنهایی کافی نیست و باید با توسعه 

هم زمان انرژی های تجدیدپذیر همراه باشد. 
برنامه های وزارت نیرو برای افزایش ظرفیت انرژی های 
صورت  در  نیروگاه ها،  راندمان  بهبود  و  تجدیدپذیر 
از مشکلات شبکه برق و  اجرا شدن می تواند بخشی 
محیط زیست کشور را کاهش دهد. اما چالش های موجود 
نشان می دهد که تحقق این اهداف نیازمند اقدامات 
عملی بیشتری است.  در این میان می توان راهکارهایی را 
برای گذر از شرایط فعلی به کار گرفت، دولت باید شرایطی 
را فراهم کند که سرمایه گذاران داخلی و خارجی انگیزه 
تجدیدپذیر  انرژی های  حوزه  به  ورود  برای  بیشتری 
داشته باشند. افزایش تعرفه های خرید برق از نیروگاه های 
تجدیدپذیر می تواند موجب ورود بخش خصوصی به این 
حوزه شود. بدون ایجاد شبکه های انتقال قوی، تولید 
برق از منابع تجدیدپذیر تأثیرگذاری مطلوبی نخواهد 
داشت. همچنین با وجود تحریم ها، ایران می تواند از 
طریق قراردادهای دوجانبه و منطقه ای، دانش فنی و 

فناوری های نوین را به کشور وارد کند. 
در نهایت، توسعه انرژی های تجدیدپذیر نه تنها یک 
ضرورت برای تأمین برق کشور است، بلکه می تواند تأثیر 
مثبتی بر کیفیت هوا و کاهش تغییرات اقلیمی داشته 
باشد. اما اجرای موفق این سیاست ها، نیازمند یک نقشه 

راه دقیق و تأمین منابع مالی و فنی کافی است. 

: سیب زمینی یکی از  آرمان ملی- صدیقه بهزادپور
اقلام اساسی در سفره های مردمی محسوب می شود 
که قوت غالب آنها شمار می آید که با افزایش قیمت 
آن به کیلویی 60 تا 70 هزار تومان، دسترسی بسیاری 
کاهش یافت و به لیست میوه های تجملی  به آن 
چون موز و... پیوست. همزمان با این افزایش قیمت، 
دلایل و عوامل زیادی برای آن اعلام شد. افزایش 
قیمت دلار، بارندگی، افزایش صادرات، بخشنامه های 
خلق الساعه، اهمال تولیدکنندگان سیب زمینی برای 
ذخیره کردن این محصول و... از جمله دلایلی است 
که برای افزایش قیمت سیب زمینی اعلام شده است. 
زی  ود وزارت کشاور در نهایت این آشفتگی به ور
و اعلام تصمیم برای واردات محصولی آن منتهی 
کارشناسان، عدم توجه مدیران به  گفته  شد. به 
هشدارهای تولیدکنندگان و نارضایتی تولیدکنندگان 
از این بی توجهی، در نهایت به جایی رسید که مردم 
افزایش قیمت سیب زمینی  با  را  کوتاهی ها  هزینه 
متحمل شدند در حالی که سیب زمینی جزئی لازم و 
همیشگی در سفره های مردم، به خصوص در شرایط 

دشوار اقتصادی است. 

   بی توجهی به ذخیره سازی
گزارش »آرمان ملی«، خسرو طالبی، رئیس انجمن  به 
ملی سیب زمینی ایران، در بررسی دلایل افزایش قیمت 
سیب زمینی گفت: که افزایش قیمت این محصول به ۵۰ 
تا ۶۰ هزار تومان در هر کیلو بیشتر به دلیل عدم همکاری 
تولیدکنندگان در زمینه ذخیره سازی مناسب سیب زمینی 
گرفت. او همچنین به تأثیر بارش های  کشور صورت  در 
شدید اخیر در جنوب کرمان اشاره کرد و بارش را یکی از 
دلایل اختلال در توزیع سیب زمینی و عدم دسترسی به 
که همزمان با مشکلات مدیریتی، منجر  بازارها دانست 
به افزایش قیمت این محصول اساسی شده است. رئیس 
که برای جلوگیری از  کرد  کید  انجمن ملی سیب زمینی تأ
تکرار چنین بحران هایی، به همکاری بیشتر تولیدکنندگان و 
بهبود روش های ذخیره سازی و توزیع نیاز است. چرا که این 
وضعیت نه تنها بر قیمت ها تأثیر گذاشته، بلکه نگرانی هایی 
را درباره تأمین نیازهای بازار و مصرف کنندگان ایجاد کرده 
است. طالبی، رئیس انجمن ملی سیب زمینی ایران، ادامه 
داد: درباره ذخیره سازی این محصول از اسفندماه سال 
گذشته هشدارهای لازم به وزارتخانه مربوطه درباره ضرورت 
ذخیره سازی سیب زمینی داده شده بود. با این حال، به 
گفته وی، توجه جدی به این موضوع صورت نگرفت و این 

بی توجهی تا شهریورماه سال جاری ادامه داشت. در آن زمان 
امکان تولید سیب زمینی با قیمتی برابر یا حتی کمی کمتر از 
هزینه تولید وجود داشت، اما به تدریج این توانمندی کاهش 
پیدا کرد، این کاهش توانمندی در تولید و ذخیره سازی، 
گهانی قیمت سیب زمینی در کشور  در نهایت به افزایش نا
کید کرد که این وضعیت می تواند به دلیل  منجر شد. وی تأ
کارآمد در صنعت  عدم برنامه ریزی مناسب و مدیریت نا
کشاورزی باشد. او ضمن اشاره به عدم همکاری برخی از 
مدیران جهاد کشاورزی در استان ها بیان کرد، برخی مدیران 
به بهانه عدم تخصیص اعتبار لازم، از انجام ذخیره سازی 
مناسب سیب زمینی خودداری کردند و این بی توجهی و 
عدم همکاری منجر به کمبود سیب زمینی در بازار و افزایش 
کید کرد  گهانی قیمت این محصول اساسی شد. طالبی تأ نا
که سیب زمینی به عنوان قوت غالب مردم شناخته می شود و 
این وضعیت می تواند تأثیرات منفی بر تأمین نیازهای داخلی 

کشور داشته باشد. 

   بخشنامه های خلق الساعه
رئیس انجمن ملی سیب زمینی ایران، در ادامه درباره تأثیر 
بخشنامه های خلق الساعه دولتی، به ویژه در وزارت جهاد، 
بر تولیدکنندگان سیب زمینی گفت: این مسائل به سال 
گذشته و به ویژه نیمه دوم آن برمی گردد، اما بارندگی های 
شدید در کرمان و بی توجهی مدیران استان ها در زمینه 
ذخیره سازی زیرزمینی از دلایل اصلی این مشکل است. 
علاوه بر این قطعی مکرر برق در تابستان سال گذشته نیز 
به مشکلات ذخیره سازی سیب زمینی دامن زده است. این 
عوامل باعث شده اند که توانمندی ذخیره کنندگان برای 
نگهداری مازاد سیب زمینی با چالش های جدی مواجه 
شود. با این حال، وی امیدوار بود که با تدابیر اندیشیده 
شده، این مشکلات به زودی برطرف خواهد شد و وضعیت 
کید کرد که این  به حالت عادی بازخواهد گشت. طالبی تأ
بیشتر  هماهنگی  و  همکاری  با  و  است  موقتی  وضعیت 

می توان به بهبود شرایط دست یافت. 

   افت قیمت سیب زمینی
که طبق برنامه ریزی های  کرد  طالبی در پایان اضافه 
صورت گرفته مجوز واردات ۵۰ هزار تن سیب زمینی محقق 
شده داریم. وی افزود: با وارد شدن این مقدار سیب زمینی 
قیمت  که  است  این  انتظار  نهایت  در   ، کشور بازار  به 
سیب زمینی به ۲۰ تا ۲۵ هزار تومان، نهایت ۳۰ هزار تومان 
کید کرد که این اقدامات در راستای تأمین  برسد. وی تأ
نیازهای داخلی کشور و حمایت از مصرف کنندگان انجام 
که با همکاری تمامی نهادها، این  می شود و امید است 

مشکل به زودی حل شود. 

   دلایل افزایش قیمت 
کشاورزی اتاق  کمیسیون  هامان هاشمی، نایب رئیس 
ایران، در اظهارات اولیه دلایل افزایش قیمت را نبود الگوی 
کشت مناسب و ضعف برنامه ریزی بلندمدت را از دلایل 
کمبود و گرانی سیب زمینی اعلام کرد. برخی از مسئولان در 
این باره معتقدند، بارندگی و برف از دلایل افزایش قیمت 
سیب زمینی است. بارندگی در کرمان سبب شد تا برداشت 
و حمل سیب زمینی از این استان و عرضه آن به بازار مصرف 

کشور کُند شود و شاهد کمبود سیب زمینی و افزایش قیمت آن 
در سطح کشور باشیم. هرچند برخی مسئولان کشوری تعرفه 
۷۰ درصدی و ممنوعیت صادرات سیب زمینی در سال گذشته 
را یکی دیگر از دلایل اصلی گرانی این محصول دانسته اند. در 
سوی دیگر بازار اخباری از دست داشتن واسطه ها در این 
گرانی خبر می دهد که احتکار سیب زمینی همدان نیز در این 

گرانی عجیب سیب زمینی بی تاثیر نبوده است. 

   تصمیم دولت 
سیاست های دولت و نحوه مدیریت بازار تأثیر مستقیمی 
بر قیمت ها دارد، با توجه به اهمیت سیب زمینی در سبد 
غذایی خانوارها، لازم است دولت تصمیمی بگیرد تا از 
بازار  کرده و ثباتی در  نوسان شدید قیمت ها جلوگیری 
ایجاد کنند. مدیرکل دفتر امور سبزی ها و گیاهان جالیزی 
وزارت جهاد کشاورزی از تصمیم دولت مبنی بر آزادسازی 
واردات سیب زمینی خبر داد. حسین اصغری همچنین به 
وجود ۱/۲ میلیون تن سیب زمینی در انبار های کشور اشاره 
کرد و گفت که دولت تصمیم گرفته است تا سازمان مرکزی 
تعاون روستایی ایران از محل ذخایر خود نسبت به تأمین 
و عرضه این محصول به میادین میوه و تره بار شهرداری 
کند. با این حال، رئیس انجمن ملی سیب زمینی  اقدام 
ایران، خسرو طالبی، معتقد است که مشکل افزایش قیمت 
سیب زمینی ریشه در دو سال گذشته دارد. او توضیح داد 
که تولیدکنندگان به دلیل قیمت پایین این محصول در 
، نتوانسته اند سود مناسبی به دست آورند و  سال های اخیر
گرچه  این وضعیت نهایتاً به ضرر مالی آنها منجر شده است. ا
کنون اقدامی از سوی دولت برای حل این مشکل انجام  تا

نشده است. 

   گرانی مواد غذایی 
، علاوه بر افزایش قیمت سیب زمینی،  در ماه های اخیر
شاهد رشد قیمت سایر محصولات غذایی نیز بوده ایم. 
بررسی ها نشان می دهد که قیمت بسیاری از کالاهای اساسی 
مانند لبنیات، روغن، تن ماهی و سبزیجات نیز به شکل قابل 
گرچه  توجهی افزایش پیدا کرده است. افزایش قیمت لبنیات ا
از سوی مسئولان مربوطه غیرقانونی اعلام شده، اما با سر زدن 
به بازار مواد غذایی شاهد هستیم برخی از محصولات لبنی 
خارج از قیمت تنظیم بازار فروخته می شود، قیمت تن  ماهی 
از اول به همن ماه ۱۴ درصد گران شده و سبزیجات نیز براساس 
آمار ها از تورم دی ماه، بالاترین تغییر قیمتی را داشته است. 
روغن نیز از محصولات پرسروصدا در دی ماه بوده که خبر 
خروج شرکت صافولا از بازار روغن کشور سبب نوسان قیمتی 

این محصول در بازار شد. 
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ذره بین

گزارش
 وعده دسترسی بیمه 

به سامانه پلیس

کرد:  اعلام  مرکزی  بیمه  فاوای  معاون 
اخیرا پیشنهادی از سوی بیمه مرکزی برای 
ایجاد دسترسی به سرویس پلیس جهت 
تسریع در فرایند صدور بیمه نامه شخص 
ح  ک، مطر ثالث و اعمال تخفیف روی پلا
شده و پلیس نیز وعده داده که دسترسی 
به این سرویس را برای بیمه مرکزی محقق 
کند، اما هنوز این وعده عملی نشده است. 
چندی پیش دسترسی برخط شرکت های 
ک  بیمه به سرویس استعلام تاریخچه پلا
انتقال تخفیف  کد رهگیری، به منظور  با 
بیمه نامه های شخص ثالث قطع شده بود 
که در روزهای اخیر این اختلال برطرف و 
شرکت های بیمه دیگر برای دریافت استعلام 
ک و صدور بیمه نامه شخص  تاریخچه پلا

ثالث مشکلی ندارند. 
، فرایند استعلام تاریخچه  در حال حاضر
ک در دو مرحله انجام می شود. مرحله  پلا
ج از  اول از طریق پلتفرم های آنلاین خار
بیمه مرکزی در اختیار عموم مردم است و 
مرحله دوم از طریق سایت بیمه مرکزی در 
اختیار شرکت های بیمه قرار گرفته است. 
مرحله اول این استعلام نیز می تواند در 
اختیار بیمه مرکزی قرار گیرد تا با ارائه آن به 
شرکت های بیمه، در زمان مراجعه افراد برای 
خرید بیمه نامه به صورت برخط و مستقیم 
که از سوی بیمه  گیرد؛ پیشنهادی  انجام 
ح شده و پلیس نیز  مرکزی به پلیس مطر
وعده داد که این سرویس را به بیمه مرکزی 
بدهد. صادق کیان - معاون فاوا بیمه مرکزی 
گفت وگو با ایسنا، با تشریح طولانی  - در 
تاریخچه  استعلام  دریافت  فرایند  بودن 
ک جهت اعمال تخفیف در بیمه  نامه  پلا
گفت: در رابطه با تاریخچه  شخص ثالث 
که ابتدا  ک، موضوع از این قرار است  پلا
افراد به پلتفرم های آنلاین از جمله پلیس 
از پرداخت  من و قبضینو مراجعه و پس 
ک  هزینه ای مشخص، استعلام تاریخچه پلا
را با یک کد رهگیری دریافت می کنند. پس 
از آن با مراجعه فرد به شرکت بیمه و ارائه کد 
رهگیری، استعلام توسط شرکت بیمه اصالت 
سنجی می گردد و اقدامات لازم جهت انتقال 

تخفیفات فرد انجام می گیرد. 
وی اظهار کرد: از آن جا که شرکت بیمه 
ک نیاز  برای انتقال تخفیفات به تاریخچه پلا
دارد، در گذشته بیمه گذاران متقاضی انتقال 
کز شماره گذاری پلیس  تخفیف حضوراً به مرا
ارائه به شرکت بیمه  مراجعه و به منظور 
مبادرت به اخذ استعلام کاغذی ممهور به 
مهر پلیس می کردند. هنوز هم در صورت 
ک از  اختلال در سرویس استعلام تاریخچه پلا
سمت پلیس، بیمه گذاران مجبور به مراجعه 
، اختلال  حضوری هستند. در روزهای اخیر
در استعلام مذکور برطرف شده و نیازی به 
شماره گذاری  کز  مرا به  حضوری  مراجعه 
استعلام  به  باید  فرد  اینکه  لیکن  نیست؛ 
ک در پلتفرم های آنلاین مراجعه  تاریخچه پلا
و کد رهگیری دریافت کند و آن را به شرکت 

بیمه ارائه دهد فرایند را طولانی می کند. 
وشن یک پیشنهاد و وعده     سایه ر

پلیس
معاون فاوا بیمه مرکزی با ارائه توضیحاتی 
در رابطه با پیشنهاد به پلیس برای اتصال 
گفت:  پلیس  سامانه  به  مرکزی  بیمه 
اخیرا، پیشنهادی از سوی بیمه مرکزی به 
پلیس ارائه شده که بر اساس آن علاوه بر 
دسترسی های قبلی، دسترسی بیمه مرکزی 
به سرویس دیگری فراهم شود تا در نتیجه 
سراغ  به  نباشند  ملزم  دیگر  اشخاص  آن 
پلتفرم ها رفته و کد رهگیری را دریافت کنند. 
این  در  دیگر  عبارت  به  گفت:  کیان 
مراجعه  بیمه   شرکت  به  شخص  شرایط، 
می کند و شرکت بیمه استعلام لازم را انجام 
می دهد، یعنی یا نیاز به انجام فرایند دو 
مرحله ای نباشد یا حداقل هر دو مرحله 
توسط شرکت های بیمه از طریق سایت بیمه 
مرکزی قابل انجام باشد.  وی تصریح کرد: 
درخواست بیمه مرکزی از پلیس پیشنهاد 
که طی دو  فوق بود و پلیس نیز قول داد 
هفته این سرویس را به بیمه مرکزی ارائه 
دهد اما هنوز دسترسی سرویس مذکور که در 
جهت کاهش معطلی مراجعه کنندگان برای 
دریافت بیمه نامه شخص ثالث و استفاده 

ک است، محقق نشده است.  از تخفیف پلا
این مقام بیمه مرکزی در پایان اظهار کرد: 
در صورت تحقق قول پلیس، این سرویس 
یک سرویس بهینه خواهد بود که موجب 
می شود فرایند انتقال تخفیف در کمترین 
این  که  آنجا  از  انجام شود.  زمان ممکن 
گر  دسترسی به برخی از پلتفرم ها داده شده، ا
به بیمه مرکزی نیز داده شود، بی شک فرایند 
استعلام گیری برای صدور بیمه نامه شخص 
ک افراد در  ثالث و اعمال تخفیف روی پلا

زمان کمتری صورت می گیرد. 

»آرمان ملی« دلایل افزایش قیمت سیب زمینی را بررسی می کند

کچری شد کچری شدسیب زمینی دوباره لا  سیب زمینی دوباره لا

خسرو طالبی: برخی مدیران به بهانه عدم 
تخصیص اعتبار لازم، از انجام ذخیره سازی 
مناسب سیب زمینی خودداری کردند و این 
بی توجهــی منجر به کمبود ســیب زمینی در 

گهانی قیمت آن شد بازار و افزایش نا

هامــان هاشــمی: برخــی مســئولان 
کشــوری تعرفه 70 درصدی و ممنوعیت 
صادرات ســیب زمینی در ســال گذشته 
را یکی دیگــر از دلایــل اصلــی گرانی این 

محصول دانسته اند

قوانین  طبق  گفت:  طلا  اتحادیه  رئیس 
در فروش آنلاین، باید طلا به صورت فیزیکی 
تحویل شود، اما ارقامی که از مردم برای فروش 
طلا اخذ می شود پایین تر از آن چیزی است که 

بتوان در قبال آن طلا تحویل داد. 
نادر بذرافشان رئیس اتحادیه فروشندگان 
، نقره و سکه تهران  و سازندگان طلا، جواهر
در گفت وگو با مهر درباره فروش آنلاین طلا 
اظهار کرد: کسانی که در فضای مجازی در 
صنوف مختلف قرار است فعالیت اقتصادی 
و فروش آنلاین داشته باشند بعد از دریافت 
جواز از اتحادیه مورد نظر و اخذ اینماد، باید 
از اتحادیه کسب و کارهای مجازی نیز جواز 
فعالیت بگیرند.  وی افزود: واحدهای فروش 
آنلاین طلا، طبق قوانین باید طلا را به صورت 
فیزیکی تحویل دهند اما ارقامی که از مردم 
برای فروش طلا اخذ می شود بسیار پایین تر 

از آن چیزی است که بتوان در قبال آن طلا به 
صورت فیزیکی تحویل داد؛ به عنوان نمونه 
برخی از پلتفرم ها می گویند که مردم می توانند 
با پرداخت حتی ۵۰ هزار تومان تا ۱۰۰ هزار تومان 
طلا بخرند! این در حالیست که نرخ طلای آب 
شده از ۵۰ تا ۶۰ میلیون تومان به بالاست و با 
این ارقام جزئی اصلاً امکان تحویل فیزیکی 
نیست. بذرافشان تصریح کرد: همان طور که 
گفته شد طبق قانون کسب و کارهای مجازی 
باید طلا به صورت فیزیکی تحویل مشتری 
شود.  رئیس اتحادیه طلای تهران اظهار کرد: 
کنون جلسات متعددی در رابطه با این  تا
موضوع با دادستانی داشتیم. پلیس امنیت 

اقتصادی فراجا نیز در مصاحبه های متعددی 
کید کرده  بر کنترل و نظارت بر این حوزه تا
است. آنطور که سردار رحیمی رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی فراجا اعلام کرد بر فروش 
طلای آب شده به صورت آنلاین، توسط این 
بخش کنترل و نظارت می شود ولی اینکه تا چه 
حد نظارت می شود اطلاع نداریم. بذرافشان 
یادآور شد: طلافروشان مجازی باید تضامینی 
در بانک ها داشته باشند نسبت به فروشی که 
می کنند اما اینکه تا چه حد تضامین و امنیت 
برای مردم ایجاد شده خبر ندارم.  وی درباره 
کارهای مجازی نیز گفت:  اتحادیه کسب و 
آنطور که از این اتحادیه خبر رسیده انتخابات 

عقب افتاده و به همین علت نیز اتحادیه مذکور 
چندان فعالیت کاملی ندارد بنابراین طبق 
گفته اعضای اتحادیه هیچ گونه نظارتی بر این 
پلتفرم ها از سوی این اتحادیه وجود ندارد.  
بذرافشان در خصوص احتمال خالی فروشی 
در این واحدها تصریح کرد: این مسأله به این 
بر می گردد که آیا واحدها تضامینی داده اند یا 
طلا در بانک ها دپو شده است یا خیر؛ بنابراین 
دادستانی باید کنترل و نظارت را در این بخش 
بیشتر کند.  وی همچنین با بیان اینکه فروش 
آنلاین طلا در هیچ جای دنیا مثل ایران نیست، 
گفت: ما منکر ضرورت فعالیت فضای مجازی 
نیستیم منتهی بهتر است خرید و فروش طلا 
به سمت مصنوعات سوق داده شود تا زنجیره 
تولید تا توزیع تقویت شود. فروش طلای آب 
شده به صورت آنلاین منجر به رکود بازار طلا 

شده است. 

خطرات خرید آنلاین طلا

نظارت باید تشدید شود


